
   نابینا شدن ۹ نفر در یک روز بی سابقه است
 مشاور وزیر بهداشت و سرپرست حوزه وزارتی گفت: خیلی 
از وسایل پزشکی، نوع یک بار مصرف ندارند و تا زمانی که 
قابل استفاده باشند، مرتباً آن ها را استریل می کنیم و مورد 
استفاده قرار می دهیم. »خسرو صادق نیت« مشاور وزیر 
بهداشت و سرپرست حوزه وزارتی در گفت وگو با ایلنا درباره 
بخشنامه سال ۹۷ معاونت درمان وزارت بهداشت مبنی 
بر استریلیزاسیون و استفاده مجدد از برخی لوازم پزشکی 
ضمن تایید سلامت روند استریلیزاسیون در بیمارستان های 
از معاونت  باید  را  این بخشنامه  گفت: سرنوشت  ایران 
درمان پیگیری کنید، اما آنچه مسلم است این است که 
بیمارستان بدون استریلیزاسیون اجازه فعالیت ندارد. برای 
استریل کردن وسایل پروتکلی وجود دارد که بیان می کند 
چه وسایلی و به چه نحوی استریل می شوند و ما چگونه از 
استریل شدن آن ها مطلع می شویم. مشاور وزیر بهداشت 
و سرپرست حوزه وزارتی ادامه داد: وسایل مختلف بنا به 
جنس و نوع شان )پلاستیکی و غیرپلاستیکی( به شیوه های 
مختلف و با دستگاه های مختلف استریل می شوند. بر روی 
این وسایل اندیکاتوری وجود دارد که تغییر رنگ آن در فرایند 
استریلیزاسیون نشان می دهد وسیله ای که در داخل پک 
گر آن نشان وجود نداشته باشد  قرار دارد استریل است. ا
گرفته باشد،  گر فرایند استریلیزاسیون هم صورت  حتی ا
وسیله را استریل به حساب نمی آورند و اجازه استفاده از 
گر مورد استفاده  گریک پک باز شود، حتی ا آن را ندارند. ا
قرار نگیرد، نشانه استریل را نخواهد داشت و استفاده از 
آن مجاز نیست. رئیس پیشین بیمارستان امام خمینی 
کردن  توضیح داد: بنابراین هم وسیله ها موقع استریل 
داخل پکی مخصوص قرار می گیرند و هم نشانه  مخصوص 
باید وجود داشته باشد که حتی تاریخ نیز دارد و مشخص 
می کند که وسیله استریل شده تا چه زمانی استریل و قابل 
استفاده باقی می ماند. وی در پاسخ به این سؤال که آیا این 
استریل کردن چندباره وسایل پزشکی علمی است؟ گفت: 
خیلی از وسایل، نوع یک بار مصرف ندارند و تا زمانی که 
قابل استفاده باشند مرتباً آن ها را استریل می کنیم و مورد 
استفاده قرار می دهیم. مشاور وزیر بهداشت و سرپرست 
حوزه وزارتی در مورد ارتباط میان این موضوع با ماجرای رخ 
داده در بیمارستان نگاه توضیح داد: به طور کلی عفونت های 
بیمارستانی علل مختلفی دارند که یکی از آن علت ها می تواند 
خطای انسانی باشد. در همین راستا، همایون سامه یح 
نجف آبادی« عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در 
گفت وگو با ایلنا درباره بخشنامه سال ۹۷ معاون درمان وزارت 
بهداشت مبنی بر استریلیزاسیون و استفاده مجدد از برخی 
گفت: اسم »لوازم پزشکی یک بار مصرف«  لوازم پزشکی 
خود گویا است؛ اغلب لوازم یک بار مصرف مانند سرنگ، 
آنژیوکت و غیره قابل استریل نیستند. باید وسیله فلزی 
باشد، فاقد خلل و فرج و مجرایی باشد که خون، فرآورده ای 
دیگر و یا بافت را در خود نگه دارد تا بتوان آن را استریل کرد. 
من نمی دانم منظور بخشنامه چه بوده است. من چنین 
بخشنامه ای را در آن زمان به خاطر دارم، اما بعید می دانم 
کنش به این احتمال  اجرایی شده باشد. نجف آبادی در وا
خ  که مفاد بخشنامه مذکور ممکن است منجر به فاجعه ر
گفت: آنچه من از  داده در بیمارستان نگاه شده باشد، 
کلینیک نگاه می دانم این است که کلینیکی بسیار سطح بالا 
و گران قیمت است و مراجعان آن را افرادی با وضع مالی بسیار 
خوب تشکیل می دهند و نیازی به چنین کاری ندارد و به نظر 
من غیرمنطقی است که چنین کاری انجام داده باشد. وی 
کید بر اینکه نابینا شدن ۹ نفر در یک روز بی سابقه است،  با تا
گفت: قرار است تمام این  مسائل در کمیسیون مطرح شوند 
گر هم چنین  و بررسی کامل از آن ها صورت بگیرد. حتی ا
بخشنامه ای در کار بوده باشد، قصور مسئولان بیمارستان 
گر چنین کاری کرده اند، باید مطمئن  ک نمی کند. حتی ا را پا
می بودند که تمام ست ها کاملاً استریل و قابل استفاده است. 

از  بالاتر  ده متر  – شفق محمدحسینی:  آرمان ملی   
داربستی  بالای  چوب،  تخته  یک  دوطرف  زمین،  سطح 
ایستاده اند، نه کلاه ایمنی بر سر دارند و نه کوچک ترین 
گاهی هم به خیابان و زمین پایین سرک  تکیه گاه امنی، 
می کشند و لبخندی می زنند. این تصویر را در کلانشهری 
چون تهران بسیار می بینید، اما از پشت صحنه این نمای 
کارگران  برای  کار  هنگام  حوادث  ندارد.  خبر  کسی  کلی 
ساختمانی بیش از دیگر کارگران است. دلیل اصلی آن هم 
به عدم نظارت و بازرسی و الزام کارفرمایان به رعایت مسائل 
 ، ایمنی بازمی گردد. با گسترش شهرسازی در دهه های اخیر
بیش از پیش ساختمان های نیمه کاره ای را در سطح شهر 
مشاهده می کنید. برخی از این ساختمان ها که روزبه روز 
هم بر تعدادشان افزوده می شود، از ایمنی کافی برخوردار 
نیستند. متاسفانه همین مساله سبب شده است تا میزان 
، بیش از  مرگ و میر کارگران ساختمانی در حوادث ناشی از کار
دیگر کارگران باشد. به طوری که روز گذشته در حادثه ریزش 
آوار یک ساختمان در حال ساخت در خیابان کمیل تهران، 
یک کارگر ساختمانی 40 ساله حین کار بر اثر ریزش آوار ریخته 
شده روی سرش دچار حادثه شد و جان باخت. این کارگر به 
، بلافاصله با حضور امدادگران از زیر  دلیل سنگین بودن آوار
ج شد، اما بر اثر جراحات شدیدی که از چند ناحیه  آوار خار

بدن داشت، جان خود را از دست داد. 
  مرگ هزارکارگر ساختمانی حین کار در سال گذشته

کارگران  کانون انجمن های صنفی  کبر شوکت، رئیس   ا
، درباره آمار مرگ کارگران ساختمانی به  ساختمانی کشور
»آرمان ملی« گفت: طبق آمار پزشکی قانونی که مستندترین 
آمار برای بحث حوادث ناشی از کار و فوت هاست، آمار وزارت 
کار به هیچ عنوان مستند نیست، زیرا خیلی از آمارهای مرگ 
و میر متاسفانه ثبت نمی شود. طبق آمار پزشکی قانونی، 
سال گذشته حدود 2هزارنفر در کشور در کل حوادث ناشی 
از کار فوت کردند. از این 2000نفر حدود50درصد آن، مربوط 
به کارگران و استادکار های ساختمانی است که سر پروژه های 
ساختمانی فوت می کنند. یعنی حدودا سالیانه هزارنفر 
فوتی سر پروژه های ساختمانی داریم. کارگران ساختمانی، 
50 درصد فوتی ها را شامل می شوند. این اوج مظلومیت 
کارگران ساختمانی را نشان می دهد. شوکت با اشاره به 
محدودیت هایی که برای تشکل های کارگری ایجاد می شود، 
گر یک تشکلی هم بخواهد  افزود: در کشور ما متاسفانه ا
از کارگران دفاع کند، با یک سری محدودیت هایی مواجه 
می شود. مثل همین 3سال اخیر که ما یک کانون سراسری 
برای کارگران ساختمانی داریم. کانون انجمن های صنفی 
، بیش از دو سال است که انتخابات  کارگران ساختمانی کشور
گهی ثبت این کانون معلق است. از دوره  برگزار کردیم، اما آ
آقای صولت مرتضوی معلق نگهداشته شده است و هنوز 
هم با اینکه انتظار داشتیم با آمدن آقای میدری مشکل 
گهی ثبتش را صادر نکردند،  حل شود، ولی متاسفانه هنوز آ
که این کارگر مظلوم حداقل یک نماینده ای داشته باشد، 
که برود به نمایندگی از این کارگر یک فریادی بزند و بگوید 
آقا سالی هزارنفر از همکاران ما سر پروژه های ساختمانی به 
دلیل حوادث ناشی از کار فوت می کنند. به علت بی توجهی 
کارفرماها و دولت در الزام کارفرماها به رعایت مسائل ایمنی، 
حتی از داشتن یک تشکل کشوری هم متاسفانه امروز محروم 

هستند. 
 ضربه اتباع به کارگران ساختمانی

شوکت درباره مشکلات کارگران ساختمانی گفت: ما امنیت 
شغلی در حوزه کارگران ساختمانی نداریم. ورود بی رویه اتباع 
، اولین ضربه را به کارگران ساختمانی می زند.  بیگانه در کشور
چون راحت ترین جایی که این افراد مشغول به کار می شوند، 
این است که می روند سر چهارراه ها و میادین و سر پروژه های 
ساختمانی می روند و با هزینه کمتر نسبت به کارگر ایرانی کار 
می کنند. این سبب می شود که امنیت شغلی کارگرساختمانی 
ایرانی زیرسوال رود. حضور اتباع سبب کاهش امنیت شغلی 
کارگران ساختمانی ایرانی شده است. یک کارگر کارخانه در 
طول یک ماه بین 22 تا23 روز سرکار می رود و بابت این 23 
گر حدودا 15میلیون تومان دریافتی اش باشد، می شود  روز ا
روزی حدود۷00هزارتومان. اما حقوق کارگران ساختمانی به 
این شکل محاسبه نمی شود. یعنی کارگران ساختمانی تنها 
حقوق روزهایی را به سر کار می روند، این مزد حدود روزی 
گر در طول ماه  600تا ۷00هزارتومان به آنها تعلق می گیرد. ا
گر در  10 روز سرکار برود، درآمدش ۷میلیون تومان است. ا
خوشبینانه ترین حالت در ماه20 روز را به سرکار خود برود، 
می شود ماهی 13تا14میلیون تومان. پس این دو مساله در 
مورد شرایط کاری کارگران ساختمانی اهمیت زیادی دارد، 
اول حضور اتباع، و دومین عامل، شرایط جوی است. مثلا 
گر برف ببارد یا باران شدید، آن روز را این کارگر بیکار است و  ا
هیچ مزدی دریافت نمی کند. مثل کارگر کارخانه نیست که 
گر تعطیلی باشد یا اتفاقی رخ دهد، حقوقش را دریافت کند.  ا
کارگر ساختمانی فقط آن روزی که می رود سرکار حقوق دارد. 

 ایمنیِ صفر
وی درباره بحث ایمنی نیز افزود: در بخش ساختمان 
رعایت مسائل ایمنی تقریبا صفر است. زیرا هیچ بازدیدی 
از پروژه های ساختمانی توسط وزارت کار صورت نمی گیرد. 
وزارت کار پروژه های کارخانه هایی را که ثابت هستند و مثل 
پروژه های ساختمانی سیار نیستند، که مدت زمان کوتاهی 
ساخته می شود و تمام می شود، پروژه های ثابتش را نمی رود 

بازرس های  که  ساختمانی  پروژه های  سر  کند.  بازرسی 
وزارت کار اصلا نمی روند. نیرویش را دارند. از آن طرف هم 
خود  به  را  بازرسی ها  این  می زنیم  فریاد  ما  سال هاست 
تشکل های کارگری و انجمن های ایمنی، تشکل های بخش 
گذار کنید. حتی پایلوت در استان قم یک سال  ساختمان وا
در دهه ۹0 ما این کار را انجام دادیم. با همکاری بازرسان 
وزارت کار سر پروژه های ساختمانی می رفتیم. از کل بازرسان، 
یک بازرس را در اختیار ما گذاشته بودند، که با همکاری 
انجمن های ساختمانی سر پروژه ساختمانی و می رفتیم و 
بازدید می کردیم. در همان سال میزان حوادث در استان 
قم نصف شد. یعنی ببینید همین بازرسی از پروژه های 
کردن پروژه ها چقدر تاثیر داشت.  ساختمانی و تعطیل 

متاسفانه بعد از آن اجرایی نشد. 
 تغییری در دولت جدید ندیدیم!

رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی کشور 
با اشاره به الزام کارفرماها به رعایت مسائل ایمنی بیان کرد: 
باید بازرسی های پی در پی از پروژه های ساختمانی صورت 
گیرد و آموزش هم برای کارگران و هم برای کارفرمایان الزامی 
شود. وی با بیان اینکه فعلا ما در حوزه کارگران ساختمانی در 
دولت جدید، هیچ تغییری تا امروز ندیدیم، افزود: درخواست 
دادیم تشکل مان که در دولت قبل منفعل و معلق شده است، 
ج شود، فعلا متاسفانه هنوز هیچ  از این حالت تعلیق خار
عکس العملی از دولت جدید هم ندیدیم. ما چون ابتدای 
دولت بود، چندماهی را سکوت کردیم، که بلکه شاید این 
مشکلات حل شود، ولی دیگر بیش از این سکوت جایز نیست 
و باید بالاخره صدای اعتراضمان را به نمایندگان مجلس و 
نهادهای نظارتی برسانیم. او درباره کارگران ساختمانی که 
دچارحادثه حین کار می شوند نیز گفت: برخی از آنها را ما یک 
گر بیمه  زمانی توانسته بودیم بیمه کنیم. چون خوشبختانه ا
کنون  داشته باشند، یک حداقل مستمری می گیرند. اما ا
خیلی از اینها بیمه هم ندارند و متاسفانه وقتی دچار حادثه 
می شوند، خانواده هایشان کوچک ترین دریافتی هم ندارند 

و درگیر آسیب های اجتماعی می شوند. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

 
 هشدار 

گهی های  آ با اعتماد به  که  کار  دختران جوان جویای 
استخدام در جستجوی کار هستند باید مواظب باشند در دام 

کلاهبردارانی که قصد سوء استفاده دارند نیفتند.
یک شهروند از تهران

نیروی انتظامی 
از نیروي انتظامي خواهشمندم جهت جلوگیري از ورود 
معتادین به پارک ها نظارت بیشتري بر این مکان ها داشته 
کثر معتادین یا در حال  باشد. در پارک 1۷ شهریور نازی آباد ا
خرید و فروش مواد هستند و یا در حال استعمال مواد مخدر 

هستند.
یک شهروند از تهران 

تورم و گرانی
که هر چه سریعتر اقدامی  از دولت محترم تقاضا داریم 
برای تورم و گرانی کنند زیرا قشر ضعیف جامعه واقعا با این 
همه گرانی دچار مشکلات مالی و معیشتی در خانواده  خود 
شده اند.جا دارد مسئولان دولتی فکری برای این مشکل 

بیندیشند.
کمالی از تهران 

کمبود پارکینگ
بهتر است مسئولان در نقاط شلوغ و پر       تردد منطقه، از 
پارکینگ های مکانیزه استفاده کنند تا مشکل کمبود جای 
پارکینگ تا حدودی حل شود. وجود پارکینگ های مکانیزه 
کز خرید منطقه ضروری است، زیرا هر روز شاهد  در نزدیکی مرا
کز خرید  پارک های دوبل و ترافیک های سنگین دراطراف مرا

و مترو هستیم. 
یک شهروند از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« مشکلات کارگران ساختمانی را بررسی می کند

جان  بی قدر کارگران 
   دردهای گرانِ کارگران                  کارگران ساختمانی    را   دریابید

  آخرین وضعیت 
پرداخت اضافه کار پرستاران 

معاون پرستاری وزارت بهداشت درباره 
آخرین وضعیت تغییر فرمول پرداخت اضافه 
کاری پرستاران توضیح داد. دکتر عباس عبادی 
با بیان اینکه شورای حقوق و دستمزد سازمان 
اداری و استخدامی درباره دو موضوع تصمیم  
فرمول  »تغییر  موضوع  دو  افزود:  می گیرد، 
« و »تغییر منابع  کار نحوه پرداخت اضافه 
« پرستاران مورد بررسی  پرداخت اضافه کار
قرار می گیرد.  معاون پرستاری وزارت بهداشت 
، متوسط  در پاسخ به پرسش »در حال حاضر
پرداخت اضافه کار پرستاران بابت هر ساعت 
حدود 6۷ هزار تومان است، میزان اضافه کار 
پرستاران تا چه میزان افزایش می یابد؟« گفت: 
این احتمال وجود دارد که متوسط پرداخت 
اضافه کار پرستاران حدود ۸0هزار تومان شود. 
به طور کلی می توان گفت که میزان اضافه کار 

پرستاران 10 تا 20 درصد افزایش می یابد. 

موتورسواران؛ بیش ترین 
کشته شدگان تصادفات

راهور  پلیس  اطلاع رسانی  مرکز  رئیس   
تهران بزرگ گفت: 44 درصد از کشته شدکان 
تصادفات تهران، موتورسواران هستند. به 
گزارش ایسنا، سرهنگ علی اصغر شریفی گفت: 
بررسی های ما مشخص شد بیش ترین  در 
سرنشینان  مرگ  به  منجر  که  تصادفاتی 
خ  می شود؛ در ساعت 12 بامداد تا 2 بامداد ر
می دهد. وی درباره علت این تصادفات افزود: 
که 46 درصد از  در تحلیل ها به دست آمد 
تصادفاتی که در تاریکی رخ می دهد؛ به خاطر 
عدم توجه به جلو است. 40 درصد به خاطر 
کنترل وسیله نقلیه ناشی  عدم توانایی در 
از سرعت غیرمجاز و 5 درصد از تصادفات 
گهانی  شبانه پایتخت مربوط به تغییر مسیر نا
است. رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور 
تهران بزرگ درباره تفکیک قربانیان تصادفات 
ادامه داد: بیش ترین فوتیان تصادفات در 
شب های تهران، موتورسواران، با 44 درصد 
3۷ درصد و  آمار و سپس عابرین پیاده با 
دیگر  از  درصد،   1۹ با  خودروها  سرنشینان 

قربانیان تصادفات فوتی هستند. 
 

 افزایش دفعات »ترمیم معدل« 
در انتظار تصمیم شورای عالی 

 معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش 
با بیان اینکه دانش آموزانی که مطالبه افزایش 
تعداد دفعات »ترمیم معدل« را داشته اند با 
مراجعه به شورای عالی دیدگاه های خود را در 
ح کرده اند که در جلسه امروز  این رابطه مطر
شورا به آن پرداخته خواهد شد گفت: با توجه 
به تغییر تراز و ضرایب دروس در هر سال و دادن 
فرصت دوباره به دانش آموزان در جهت ارتقای 
نمرات، چون به نحوی عدالت آموزشی نیز 
برقرار می شود، شخصا با افزایش تعداد دفعات 
ترمیم نمره دانش آموزان مخالفتی ندارم اما 
ک عمل است.  در نهایت تصمیم این شورا ملا
سیدجلال موسوی معاون ستاد تعلیم و تربیت 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت وگویی 
کرد که »شورای عالی انقلاب  با ایسنا اعلام 
فرهنگی با اصل تعدد ترمیم سابقه تحصیلی و 
معدل موافق است اما معمولا برداشت اشتباه 
این است که ترمیم معدل توسط شورای عالی 
انقلاب فرهنگی باید تصمیم گیری شود چرا 
که اصلا این مصوبه شورا نیست بلکه مصوبه 
آموزش و پرورش است و باید توسط اعضای 
شود.«  تصویب  پرورش  و  آموزش  شورای 
سوق  پرورش  و  آموزش  وزارت  به  موضوع 
که زارعی رئیس مرکز ارزشیابی و  داده شد 
تضمین کیفیت نظام آموزش وپرورش نیز در 
گفت وگو با ایسنا درباره مطلب انتشار یافته 
گفت: »موافقت وزارت آموزش و پرورش هنوز 
به تصویب نرسیده و در جلسه آتی شورای 
عالی آموزش و پرورش بین اعضا بررسی انجام 
می شود و در صورت هرگونه تصمیم، نتایج 
منعکس می شود و هر آنچه اعلام شده صحبتی 
است که از طرف آموزش و پرورش هنوز اعلام 

نشده است. 

کودکان توان یاب سفیر ترافیک
معاون حمل ونقل و ترافیک منطقه 2 تهران 
کودکان توان یاب منطقه 2 پایتخت  گفت: 
سفیران  آموزشی،  برنامه های  در  شرکت  با 
فرهنگ ترافیک شدند. به گزارش خبرگزاری 
مهر، محمدحسین کریمی معاون حمل ونقل 
کید بر اینکه امروزه  و ترافیک منطقه 2 تهران با تأ
ترافیک در کلان شهرها با زندگی شهروندان 
عجین شده و یکی از مسائل اساسی و پیچیده 
در حوزه مدیریت شهری و مهندسی ترافیک 
است گفت: واژه ترافیک، برای اغلب مردم یادآور 
صحنه هایی نابسامان، بی نظم و دل آزار از 
بی قانونی و بی قاعدگی رانندگان و عابران پیاده 
که این مسائل، مدیریت  کلان شهرها است 
شهری و ترافیکی را به چاره جویی و ضرورت 
کودکی  آموزش و ارتقای فرهنگ ترافیک از 
که به همین منظور واحد  واداشته است؛ 
آموزش این حوزه در راستای توانمندسازی 
کودکان و نوجوانان اوتیسم مجتمع آموزشی 
ارشاد در زمینه مهارت های شهروندی اقدام 
به برگزاری اردوی آموزشی تفریحی برای تعداد 

40 نفر از توان یابان مجتمع آموزشی کرد. 

  معاون محیط  زیست انسانی اداره کل محیط زیست استان 
تهران پسماندسوزی را یک معضل محیط زیستی توصیف 
می کند. دبیر شبکه های مردم نهاد محیط زیست و منابع 
کشورهم مافیای پسماند را عاملی مهم در نحوه  طبیعی 
مدیریت طلای کثیف می داند. به گزارش ایسنا پسماندسوزی 
به عنوان یکی از عوامل آلودگی هوای پایتخت مطرح است. در 
ک« آمده  است: انباشت پسماندهای  ماده 20 »قانون هوای پا
بیمارستانی و صنعتی در معابر عمومی و فضای باز یا سوزاندن 
آن ها و انباشتن پسماندهای خانگی و ساختمانی در معابر 
ج از مکان های تعیین  شده توسط  عمومی و فضای باز خار
شهرداری ها و دهیاری ها یا سوزاندن آن ها همچنین سوزاندن 
بقایای گیاهی اراضی زراعی پس از برداشت محصول ممنوع 
بوده و متخلف حسب مورد به جزای نقدی درجه شش 
موضوع ماده 1۹ »قانون مجازات اسلامی محکوم می شود. 
پسماندسوزی به ویژه در شرایط پایداری جوی و وارونگی 
هوا به افزایش آلودگی هوا دامن می زند. این امر موجب 
می شود که با توجه به شرایط قابل توجه آلودگی در هوای 
تهران، پسماندسوزی یکی از معضلات استان تلقی شود. 
گرچه گشت و پایش های 24 ساعته به عنوان یکی از راه های  ا
مقابله با این معضل در پی گرفته شده است اما بر اساس 
قانون شهرداری ها، بخشداری ها و... از جمله دستگاه هایی 
هستند که باید به صورت ویژه و جدی تری به این موضوع 
بپردازند تا این معضل مهم در سطح استان برطرف شود. حالا 
که معضل پسماندسوزی همچون گذشته در حاشیه بیشتر 
شهرستان های استان تهران مشاهده می شود و ارتزاق بعضی 
افراد هم با یافتن بخش باارزش پسماند از طریق پسماندسوزی 
گره خورده و سود برخی گروه ها هم به این اتفاق بند است. به 
نظر می رسد با وجود شناسایی و اطفای پسماندسوزی، تا 
زمانی که ذخیره سازی پسماندهای شهری به روال کنونی 
ادامه داشته و دسترسی به پسماند نیز به شکل کنونی فراهم 
باشد، این مشکل حل نخواهد شد. زهره عبادتی در گفت وگو 
با ایسنا پسماندسوزی را یکی از معضلات محیط زیستی استان 
تهران، به ویژه در زمان آلودگی هوا می داند و اظهار می کند: 
افرادی که اقدام به پسماندسوزی می کنند، ناشناخته باقی 
که پس از آتش زدن پسماند، محل را ترک می کنند.  می مانند چرا
پسماندسوزی هنگام آلودگی هوا، افزایش غلظت آلاینده ها را در 

پی دارد، به ویژه هنگام وارونگی دما آسیب زاست. 

 اطفای ۱۰۰ مورد پسماندسوزی در سطح تهران
وی با اشاره به آخرین آمار پسماندسوزی شناسایی شده 
در استان تهران می گوید: از ابتدای آذرماه بیش از 100 مورد 
پسماندسوزی در سطح استان شناسایی و نسبت به اطفای 
آن اقدام شد، هرچند این وظیفه بر اساس مصوبات کارگروه 
برعهده شهرداری ها، بخشداری ها و دهیاری هاست اما حضور 
آن ها در این زمینه پررنگ نیست و اغلب پرسنل محیط زیست  
هستند که در گشت و پایش ها اقدام به شناسایی  و اطفای 
پسماندسوزی ها می کنند. معاون محیط  زیست انسانی 
اداره کل محیط زیست استان تهران در ادامه می گوید: آمار 
کی از آن است که پسماند  معاونت محیط زیست انسانی حا
سوزی افزایش نیافته اما کاهش چشمگیری هم نداشته 
است. بر اساس ماده ۷ قانون مدیریت پسماند، مدیریت 
اجرایی پسماندها اعم از نظارت، جمع آوری و مدیریت بر 
عهده شهرداری ها در شهرها و حریم شهرها، دهیاری ها در 
محدوده روستاها و بخشداری ها در محدوده بخش هاست. 
این تکلیفی قانونی، واضح و مشخص است. با این حال 
گزارشی دریافت نشده که نشان دهد گشت های شهرداری یا 
بخشداری در سطح استان فعال هستند و بر پسماندسوزی 
گر تعاملی بین دستگاهی در این زمینه  نظارت می کنند. ا
وجود داشته باشد، می توان به راحتی با پسماندسوزی مقابله 
کرد. حال انتظار این است که سایر بخش ها حتماً با توجه به 
مصوبات کارگروه اضطرار به صورت جدی وارد عمل شوند و 

تکلیف مشخص شده را درست و دقیق انجام دهند. 
 گزارش کم کاری ها 

ارجاع  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  پایان  در  عبادتی 
کم کاری یا ناهماهنگی سایر دستگاه ها در زمینه برخورد 
با پسماندسوزی به نهادهای بالادستی نیز اظهار می کند: 
هرساله دستگاه های نظارتی که بر اجرای قوانین و مقررات 
در کشور نظارت دارند گزارش ها را از ما مطالبه می کنند. هم 
سازمان حفاظت محیط زیست در سطح ملی و هم ادارات 
کل حفاظت محیط زیست در سطح استان ها سالانه باید 
ک  بابت اجرای قوانین مقررات از جمله قانون هوای پا
به این دستگاه ها پاسخگو باشند علاوه بر آن از عملکرد 
محیط زیستی سایر دستگاه های اجرایی نیز گزارش هایی 
اختیار  در  جمع بندی  از  بعد  و  می گیریم  دستگاه ها  از 
دستگاه های نظارتی قرار می دهیم. مجموع این اقدامات 

نیز هرساله در اختیار استاندار تهران قرار می گیرد و عملکرد 
همه دستگاه ها به صورت شفاف و روشن ارائه می شود. 
محمد الموتی، دبیر شبکه های مردم نهاد محیط زیست و 
منابع طبیعی کشور نیز در گفت وگو با ایسنا درباره تکالیف 
دستگاه ها در مقابله با پسماندسوزی اظهارمی کند: پس از 
گر دستگاه های  ک، به نظر می رسید ا تصویب قانون هوای پا
مکلف وظیفه خود را انجام دهند، بخش عمده ای از مسئله 
پسماندسوزی مدیریت خواهد شد. قانون از این طریق 
دستگاه ها را به اجرای قوانین مکلف کرده است و ضمن 
تشریح صریح وظایف، تکالیف دستگاه ها را مشخص کرد اما 
ک دقیق اجرایی نشد و دستگاه های مکلف  قانون هوای پا
مانند شهرداری ها، بخشداری ها، دهیاری ها و وزارت جهاد 
کشاورزی متاسفانه بر اساس قانون ترک فعل کردند علاوه بر 
آن گاهی اعتبارات لازم به دلایلی از جمله کمبود بودجه در 

اختیارشان قرار نگرفت. 
 آمار غیررسمی

او ادامه می دهد: بر همین اساس از سال ۹6 هرساله تعداد 
واحدهای غیرمجاز پسماندسوزی افزایش یافته است، به ویژه 
در پنج سال اخیر گزارش های تهیه شده نشان می دهد که 
فعالیت غیرمجاز این واحدها به صورت تصاعدی در حال 
افزایش است و برآوردهای غیر رسمی و تخمینی نشان دهنده 
آن است که بیش از 1000 واحد غیر مجاز در اطراف شهر تهران، 
کرج و جنوب شهر، کهریزک، ورامین، ری و... فعالیت می کنند. 
به اعتقاد الموتی فعالیت مجدد این واحدها به شیوه کنونی را 
به دلیل چرخه اقتصادی غیر شفافی است که نامش را مافیا 
گذاشته اند و این چرخه  در پس مدیریت پسماند در شهرهای 
بزرگ کشور وجود دارد. عوامل بسیار متنوعی در این حوزه 
دخیل هستند که حتی می توانند تا سطح سیاستگذاری ها 
دخالت کنند. این چرخه مالی، بسیار سنگین است و موجب 
نفوذ آسان این عوامل در سطوح تصمیم گیری و تصمیم سازی 
نیز شده است، به گونه ای که نه تعزیر و برخوردهای پلیسی و 
نه فرآیندهای مدیریت پایدار هیچ کدام پاسخگو نیستند. دبیر 
شبکه های مردم نهاد محیط زیست و منابع طبیعی کشور 
ح هایی وجود دارد که می تواند زمینه  اضافه کرد: ایده  و طر
مدیریت واقعی پسماند را فراهم کند اما به دلیل گستردگی نفوذ 
مافیای پسماند در سطوح مختلف، راه ایده ها و در مسیرش 

سنگ اندازی شده است.

دودِ پسماندسوزی در چشمِ تهرانی ها


